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 الآلات والمعدات صدر الرقم القياس ي لأسعاريالتخطيط والإحصاء  جهاز

 2023 لأول ا النصف

 (100= 2018)سنة أساس 

 

 % 1.12بنسبة  2023من عام  الأول ارتفاع مؤشر أسعار الآلات والمعدات في النصف  •

 %1.67 ارتفاع معدل التغير السنوي لمؤشر الآلات والمعدات بنسبة •

 

  والذي  ،2023  الاول من عامللنصددددددف   ( MEPIالآلات والمعدات ) والإحصدددددداء الرقم القياسدددددد ي لأسددددددعار    التخطيط جهاز   أصدددددددر

 بنسددبة    نقطة. 99.44  بلغ 
ا
 ارتفاعا

ا
% بالمقارنة 1.67  وبنسددبة، 2022من عام الثاني% مقارنة مع النصددف  1.12نقطة مسددً 

 . 2022من العام  الأول مع النصف 

 2018اعتماد سنة   حيث تم ،الًهاز  أحد المؤشرات الاحصائية التي تصدرها الرقم القياس ي لأسعار الآلات والمعدات  ويعتبر  

ليسددددددداهم مع المؤشدددددددرات الإحصدددددددائية الأخر  في دراسدددددددة وت لي   خ ل هذه الفترة     2013أسددددددداس عوسدددددددا  عن سدددددددنة   كسدددددددنة

المسددتو  الاقتصددادي لد  الدولة، حيث  هدا هذا المؤشددر اسي قياس متوسددط التغيرات في أسددعار بيع الآلات والمعدات التي 

ثم تتبع أسدعارها في تترات زمنية لاحقة حيث تنسدا اسف تترة   تعتبر سدلع رأسدمالية وكلب باختيار سدلة م دده من السدلع ومن

في حسدددالأ الأهميات النسدددلية لو  مسموعة سدددلعية ،  الواردات  وتم اسدددتخدام قيمة  زمنية سدددابقة وثابتة في تترة الاسددداس،  

 .راعاة واتباع المعايير الدولية في خطوات جمع وحسالأ ونشر هذا المؤشر م  وتم

( حيث مثلت 1وتتكون سددددلة الالات والمعدات من تسددددع مسموعات رئيسددددية تتوزع اأهميحها النسددددلية حسددددا الًدول رقم )     

 بنسدددددبة  
ا
تمثلت   آلات المواتا والمحاسدددددبة والحاسدددددبات الإلكترونية% أما مسموعة  29.43مسموعة معدات النق  الاكثر وزنا

 بنسدبة  
ا
 في تقسديم   (،  CPC Ver.2صدنيف المركيي للمنتسات التنقي  الثاني ) الت% ، وتم اسدتخدام  2.48اق  المًموعات وزنا

 .الخامسإسف المستو   الأول سلة السلع  من المستو  

وتسمع بيانات أسددددددددددعار الآلات والمعدات من مصددددددددددادر رئيسددددددددددية وم ددة حتز تصدددددددددد   للمقارنة بين الفترات اليمنية المختلفة،  

عرض أسدددددددعار من عينة   367وفي المتوسدددددددط يتم جمع    ،تسمع بدورية نصدددددددف سدددددددنوية خ ل شدددددددهري يناير و يوليو من    عامو 

 لًمع البيان 67تضم 
ا
.منشأة، ويسري الاتصال بها دوريا

ا
 ات بالييارة المباشرة للمصدر أو يتم جمعها إلكترونيا
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 : 2022 لعام الثانيبالنصف  2023من عام  الأول  مقارنة النصف
 

 سدددددددددتأن هناك  ،2023العام  من    الأول يتضددددددددد  من تفاصدددددددددي  الرقم القياسددددددددد ي العام لأسدددددددددعار الآلات والمعدات للنصدددددددددف  

 ، واحتلت مسموعة "2022 الثانيمسموعات حدث تيها ارتفاع في الأسددددددددعار وبنسددددددددا متفاوتة عند المقارنة مع النصددددددددف  

%.  6.94  بنسدبة  "النق   معدات"  %، تلحها مسموعة11.14النسدبة الأكبر في الارتفاع بنسدبة   " الكهربائيةالآلات والاجهية  

 "  الإلكترونيةالمواتا والمحاسدبة والحاسدبات    الات"ومسموعة  %,4.50بنسدبة    "الآلات المخصدصدة الغرض"ومسموعة  

 الآلات"ومسموعدة   ،  %2.82بنسددددددددددددبدة    "والاتصددددددددددددالاتواجهية الراديو والتلفييون    معددات"  ، ومسموعدة  %4.14بنسددددددددددددبدة  

 %.1.15" بنسبة  الطبية

  المعدات ة  "مسموعو %، 8.52بنسددددددبة     "الآلات المسددددددتخدمة في الألراض العامة"في أما بالنسددددددبة ل نخفاض تقد حدث  

  .%3.22" بنسبة لآلات الموسيقية ا"  ومسموعة,  %3.47 “بنسبة المعدنيةوالأدوات 

 

 

( يوضدد  المقارنة النصددف السددنوية والسددنوية للرقم القياسدد ي لأسددعار الآلات والمعدات للمسموعات الرئيسددية،  1جدول ) 

  من عام  الأول النصددددددف  هميات النسددددددلية الأع ف خ ل  ( يوضدددددد  الرقم القياسدددددد ي للمسموعات كات الأ 1البياني )   والرسددددددم

 .2023من عام  الأول إسف النصف   2022

         

   التغير السنوي(:) 2022 من عام الأول بالنصف  2023 من عام الأول مقارنة النصف             

% عند مقارنته بالرقم القياسددد ي لنفس  1.67م ارتفاعا بنسدددبة  2023رقم القياسددد ي للنصدددف الأول من العام  لسدددً  ا

من العام السدددددددددددابا ىعيي كلب اسف ارتفاع الأرقام القياسدددددددددددية لسدددددددددددبع مسموعات تقد سدددددددددددًلت مسموعة الالات    العام

لمحاسددبة والحاسددبات الالكترونية بنسددبة  % تلحها مسموعة الات المواتا وا11.56ارتفاعا بنسددبة   الكهربائيةوالأجهية  

الآلات مخصددددددددددصدددددددددة  %  تمسموعة 8.76بنسددددددددددبة    معدات وأجهية الراديو والتلفييون والاتصددددددددددالات% تمسموعة 9.08

الآلات الطبيدددة والأجهية الددددقيقددة  %  تمسموعدددة  3.86تمسموعدددة معددددات النقددد  بنسددددددددددددبدددة    %  5.82بنسددددددددددددبدددة    الغرض

 % .1.62 الآلات الموسيقية%  تمسموعة 2.89بنسبة  والأدوات البصرية

سددًلت  هذا وسددًلت مسموعتين انخفاسددا في ارقامهما القياسددية تمسموعة الالات المسددتخدمة في الألراض العامة  

% عند مقارنحهما بالنصددددف المماث   0.63بنسددددبة    المعدات والأدوات المعدنية% وكذا مسموعة  8.44انخفاسددددا بنسددددبة  

، إسف  2022من عام    الأول ( يوضدددد  الرقم القياسدددد ي لدلأت والمعدات خ ل النصددددف  2الرسددددم البياني )  ،للعام الماضدددد ي  

 .2023عام  من الأول النصف 
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Press Release           

Machinery & Equipment Price Index (MEPI) 

First Half 2023 

(Base year 2018 =100) 

 

 

• An increase of 1.12% in MEPI indicator in the First Half of 2023. 

• Annual indicator of MEPI increase by 1.67%. 

 

 

The Planning & Statistics Authority (PSA) has released the Machinery & Equipment Price Index 

(MEPI) for the First Half 2023, Which reached 99.44 points, increase by 1.12% compared with the 

Second Half of 2022, and a 1.67% increase of MEPI, when compared with the counterpart of the 

previous year 2022. The MEPI is one the economic indicators produced by the Authority, which is 

calculated using 2018 as a base year instead of 2013, to contribute with other statistical indicators 

to studying and analysing the economic level of the state. This index aims to measure of the 

average change in the selling prices of machinery and equipment, which are categorized as capital 

goods, by selecting a given basket of goods and monitoring their prices over subsequent periods 

of time with respect to that in a previous and fixed period called the base period. 

  

The value of imports is used to calculate the relative weight for each MEPI groups, and 

international standards are considered and followed in a data collections and index dissemination.  

MEPI basket contents of nine main groups, their weight disaggregated according to a table (1), 

where the “Transportation equipment” group has the highest importance in the index, with a 

percentage of 29.43, while the “Office, Accounting and Computing machinery” group occupied the 

lowest percentage, with a percentage of 2.48%. Central Product Classification version 2 (CPC 

Ver.2) is used to classify the MEPI from Level 1 to level 5. 

 

The data of machinery and equipment prices are collected from key and specified sources to be 

comparable for different periods of time. They are collected on a semi-annual basis in January and 

July of each year. On average of 367 quotations are collected from a sample that includes 67 

establishments. All data are collected through direct contact or electronic collection from different 

sources . 
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A comparison of the First Half of 2023 with the Second Half of 2022:  

An analysis on [H-o-H basis] of MEPI [first half, 2023 against second half, 2022] shows that six of 

the main groups were increased namely: “Machinery and electrical appliances” by 11.14%, 

“Transport” by 6.94%, “Special-purpose machines” by 4.50%. “Office, accounting and computing 

machinery” by 4.14%, and “Radio  ,  television and  communication  equipment” by 2.82%, and 

“Medical  appliances precision and optical” by 1.15%. A decrease recorded in “General,  purpose 

“machinery” by 8.52%, “Metal tools and tools” by 3.47%, “Musical  instruments” by 3.22%. Table 

(2) shows the Semiannual and annual comparison of the MEPI, and Graph (1) shows the index of 

the main groups with the highest weight during the first half of 2022 to the first half of 2023.  

 

 

A comparison of the First Half, 2023 with the First Half, 2022 (Yearly Changes):  

A comparison of the MEPI of first half, 2023 with the first half, 2022, showed that, there has been 

an increase by 1.67%, affected by prices rise in groups, namely: “Machinery and electrical 

appliances” by 11.56%, “Office, accounting and computing machinery” by 9.08%, “Radio  ,  

television and  communication  equipment” by 8.76%, and “Special-purpose machines” by 5.82%, 

“Transport” by 3.86%. “Medical  appliances precision and optical” by 2.89%, “Musical  instruments” 

by 1.62%. As for decrease, it was recorded in two groups that were “General,  purpose machinery” 

by 8.44%, “Metal tools and tools” by 0.63%. “Graph (2) shows the trend of MEPI during the first 

half of 2022 to the first half of 2023. 

 

More detailed data on Machinery & Equipment Price Index is available on the Authority’s website:   www.psa.gov.qa   
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 لرقم القياس ي لأسعار الآلات والمعداتا

 2023- الأول النصف 

Machinery & Equipment Price Index (MEPI)  

First Half (2023) 

 

 Table (2) Base year 2018=100 100=  2018الأساس سنة  (2جدول )

 المًموعات الرئيسية الرمي
 الأهميات

 النسلية
Weights 

 فالنص

  الأول 

 H1 

2023 

 فالنص

 الثاني

H2 

2022 

 فالنص

 الأول 

 H1 

2022 

نسبة 

 التغير

% 

Change 

(H-O-H) 

نسبة 

 التغير

% 

Change 

(Y-O-Y) 

Major Groups 

 (General Index) 1.67 1.12 97.80 98.33 99.44 100.00 (الرقم القياسي العام) 1

 Musical instruments 1.62 3.22- 100.05 105.05 101.68 8.17 الآلات الموسيقية 38

 Metal tools and tools 0.63- 3.47- 103.21 106.25 102.56 6.54 دوات المعدنيةوالأ معدات ال 42

 8.44- 8.52- 116.72 116.82 106.87 20.35 غراض العامة الآلات المستخدمة في الأ 43
General - purpose 

machinery 

 Special-purpose machines 5.82 4.50 96.00 97.22 101.59 9.10 الآلات مخصصة الغرض  44

45 
والحاسبات  المكاتب والمحاسبة   آلات

 9.08 4.14 88.96 93.19 97.04 2.48 الإلكترونية
Office, Accounting and 
Computing machinery 

 11.56 11.14 84.11 84.43 93.84 11.39 جهزة الكهربائيةالآلات والأ 46
Machinery and electrical 

appliances 

47 
جهزة الراديو والتلفزيون أو معدات

 والاتصالات
6.79 97.04 94.39 89.23 2.82 8.76 

Radio, television and 
communication equipment  

48 
جهزة الدقيقة الآلات الطبية والأ

 البصرية والأدوات
5.75 93.81 92.74 91.18 1.15 2.89 

Medical appliances, 
precision and optical 

instruments, watches and 
clocks 

 Transport Equipment 3.86 6.94 92.77 90.09 96.34 29.43 معدات النقل  49
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